

PRESS-RELEASE EUROUZ

Healthcare and Life Sciences Committee Roundtable: Collaboration between Private and Public Sectors in the Development of Uzbekistan's Pharmaceutical Sector and the Participation of European Companies



Date: April 16, 2023 Venue: EUROUZ office in Uzbekistan Event Pictures:

<https://eurouz.box.com/v/EUROUZ-roundtable>

PRESS-RELEASE EUROUZ

Healthcare and Life Sciences Committee Roundtable: Collaboration between Private and Public Sectors in the Development of Uzbekistan's Pharmaceutical Sector and the Participation of European Companies

The EUROUZ Committee on Healthcare and Life Sciences, in collaboration with leading government organizations in the healthcare and pharmaceutical sectors, representatives from analytical centers, both chambers of the Uzbek parliament, the EU 2 diplomatic corps, and more than 20 European companies held an international roundtable on the development of the healthcare and pharmaceutical sectors. The focus was on deepening the cooperation between the private and public sectors in these areas in Uzbekistan and exploring the role of European companies in this process.

The purpose of the event was to discuss the current state of the pharmaceutical industry in Uzbekistan, identify opportunities for deepening cooperation between Uzbekistan and the European Union, and determine the main barriers to this cooperation. During the roundtable, participants shared experiences, discussed new approaches to industry development, and opportunities for implementing advanced European technologies in the Uzbek market, and exchanged views on the current issues where interaction and cooperation need to be strengthened.

Creating favorable conditions for investment and partnership between Uzbek and European pharmaceutical companies were also mentioned. Several EUROUZ member companies proposed initiatives to improve the regulatory framework, which would facilitate European companies' access to the local market and accelerate the process of introducing quality European pharmaceuticals in Uzbekistan.

The EUROUZ Healthcare and Life Sciences Committee Roundtable was organized for the second time since December 2023, becoming a new, unique platform for dialogue and exchange of opinions between representatives of the private sector and government organizations. This undoubtedly contributes to strengthening international cooperation and supporting sustainable development of the pharmaceutical sector in Uzbekistan.

It was the first time when the leading analytical centers in Uzbekistan - the Development Strategy Center of Uzbekistan and the Center for Progressive Reforms (CPR) collaborated with EUROUZ in the organization of the roundtable. This partnership has transformed the committee's work into a unified and unique platform for extensive yet targeted dialogue among all sector stakeholders: from global pharmaceutical manufacturers to national regulators, representatives of the executive and legislative branches. Additionally, it facilitated efforts to identify current opportunities and barriers for deepening cooperation, and to begin developing specific recommendations and mechanisms to overcome these barriers.

Z. Vakhidov, the Chairman of the EUROUZ on Healthcare and Life Sciences Committee and managing partner of "Vakhidov & Partners" law firm stated that "*the EUROUZ Committee on Healthcare and Life Sciences has already established itself as a reliable and effective platform for exchanging knowledge, experience, and opinions between government and public organizations in Uzbekistan on one side, and European 3 companies and the expert community on the other, in the interest of developing the healthcare and pharmaceutical systems of Uzbekistan.*"

M. Aslanov, the director of the Center for Progressive Reforms (CPR), noted: "*In the context of past incidents of poisoning and deaths due to medications in Uzbekistan, there is an increasing public demand for the prompt resolution of issues related to the safety of pharmaceuticals. The development of public-private partnerships, including through deepening dialogue through platforms such as today's roundtable, leads to obtaining additional feedback for improving the effectiveness of state assessments and determining the bioequivalence of drugs, implementing high ethical standards in prescribing medications, and ensuring transparency in state procurement in this area. These are crucial for advancing the pharmaceutical industry and the healthcare sector as a whole.*"

E. Tulyakov, Director of the Development Strategy Center of Uzbekistan also commented on the event: "*The active participation of the private sector in the healthcare system of Uzbekistan is a key element for achieving the strategic goals outlined in the 'Uzbekistan-2030' Strategy. Private investments and innovations are necessary for the modernization of medical institutions, the introduction of advanced technologies, and the improvement of the quality of medical services, which ultimately contributes to increasing the life expectancy of the population in Uzbekistan (Goal #13). Global practice shows that significant progress in this area cannot be achieved without the participation of the private sector. In this regard, the 'Uzbekistan-2030' Strategy includes tasks such as increasing the share of the non-governmental sector in all areas to 85 percent (Goal #56) and digitizing medical institutions to 100 percent (Goal #21).*"

Contact for Press: Surayyo Turakulova +998 90 900 49 40 surayyo.t@eurouz.com



EUROUZ, the Europe - Uzbekistan Association for Economic Cooperation, is an international businesses association & a European Chamber of Commerce in Uzbekistan, working to provide comprehensive support to its members to understand their target market, build more robust business networks & enable a better dialogue with both public & private stakeholders. EUROUZ is a recognized European non-profit, non-commercial association with headquarters in Brussels & a full official branch office in Tashkent. Its members fully fund EUROUZ through membership fees. Contact: info@eurouz.com

MATBUOT XABARI EUROUZ

Sog'liqni saqlash va hayot fanlari qo'mitasining davra suhbati: O'zbekistonda farmatsevtika sohasini rivojlantirishda xususiy va davlat sektorlari o'rtaсидagi hamkorlik va Yevropa kompaniyalarining ishtiroki

EUROUZning Sog'liqni saqlash va tabiiy fanlar qo'mitasi sog'liqni saqlash va farmatsevtika sohasidagi yetakchi davlat tashkilotlari, tahlil markazlari, O'zbekiston parlamentining ikkala palatasi, Yevropa Ittifoqi diplomatik korpusi va 20 dan ortiq Yevropa kompaniyalari vakillari bilan birgalikda sog'liqni saqlash va farmatsevtika sohalarini rivojlantirish yuzasidan xalqaro davra suhbati o'tkazdi. Asosiy e'tibor O'zbekistonda ushbu sohalarda xususiy va davlat sektorlari o'rtaсидagi hamkorlikni chuqurlashtirish va bu jarayonda Yevropa kompaniyalarining rolini o'rganishga qaratildi.

Tadbirdan ko'zlangan maqsad O'zbekiston farmatsevtika sanoatining bugungi holatini muhokama qilish, O'zbekiston va Yevropa Ittifoqi o'rtaсидagi hamkorlikni chuqurlashtirish imkoniyatlarini aniqlash va bu hamkorlikdagi asosiy to'siqlarni aniqlashdan iborat bo'ldi. Davra 2 suhbatida ishtirokchilar o'z tajribalari bilan o'rtoqlashdilar, sohani rivojlantirishga yangi yondashuvlar va ilg'or Yevropa texnologiyalarini O'zbekiston bozoriga joriy etish imkoniyatlarini muhokama qildilar, shuningdek, o'zaro hamkorlikni kuchaytirish zarur bo'lgan eng dolzarb mavzular yuzasidan fikr almashdilar.

O'zbekiston va Yevropa farmatsevtika kompaniyalari o'rtaсиda sarmoya kiritish va hamkorlik qilish uchun qulay shart-sharoitlar yaratishga alohida e'tibor qaratildi. EUROUZga a'zo bir qator kompaniyalar Yevropa kompaniyalarining mahalliy bozorga chiqishini osonlashtiradigan va O'zbekistonda sifatli Yevropa dori vositalarining mavjudligi jarayonini tezlashtiradigan me'yoriy-huquqiy bazani takomillashtirish bo'yicha qator tashabbuslarni taklif qildi.

2023-yil dekabr oyidan buyon ikkinchi marta tashkil etilayotgan EUROUZ Sog'liqni saqlash va hayot fanlari qo'mitasi davra suhbati xususiy sektor va jamoat tashkilotlari vakillari o'rtaсиda muloqot va fikr almashish uchun yangi, o'ziga xos platformaga aylandi, bu esa, albatta, xalqaro hamkorlikni mustahkamlash va qo'llab-quvvatlashga xizmat qiladi.

Bugungi davra suhbati ilk bor O'zbekistonning yetakchi tahliliy markazlari – ““Taraqqiyot strategiyasi” markazi va Progressiv islohotlar markazi (PIM) bilan hamkorlikda tashkil etildi. Ushbu hamkorlik qo'mita faoliyatini yagona tizimga aylantirish imkonini beradi va barcha sektor ishtirokchilarining keng qamrovli, hamda yo'naltirilgan muloqot uchun noyob platforma bo'lib xizmat qiladi. Qo'mita davra suhbati global dori vositalari ishlab chiqaruvchilardan tortib, milliy tartibga soluvchilar, ijro etuvchi va qonun chiqaruvchi hokimiyat vakillarigacha birlashtiradi, shuningdek, hamkorlikni chuqurlashtirish yo'lidagi mavjud imkoniyatlar va to'siqlarni aniqlash ustida ish olib boradi va aniq tavsiyalar ishlab chiqishni boshlaydi va bu to'siqlarni bartaraf etish mexanizmlari taklif etadi.

EUROUZ sog'liqni saqlash va hayot fanlari qo'mitasi raisi Z.Vohidov, “Vohidov & Partners” yuridik firmasining boshqaruvchi hamkor davra suhbati mohiyatini sharhlar ekan, “EUROUZ sog'liqni saqlash va hayot fanlari qo'mitasi allaqachon o'zini ishonchli va samarali platforma sifatida ko'rsatganini ta'kidladi. O'zbekiston sog'liqni saqlash va farmatsevtika tizimini rivojlantirish yo'lida bir tomonidan O'zbekiston davlat va jamoat tashkilotlari, ikkinchi tomonidan Yevropa kompaniyalari va ekspertlar hamjamiyati o'rtaсиda bilim, tajriba va fikr almashish uchun samarali vositaga aylandi”.

“Progressiv islohotlar markazi” direktori M.Aslanov ta’kidladiki: “O’zbekistonda so’nggi paytlarda giyohvand moddalardan zaharlanish va o’lim holatlari kuzatilayotgan bir paytda jamiyatda dori vositalari xavfsizligini ta’minalash masalalarini tezroq hal etishga bo’lgan talab ortib bormoqda. Davlat-xususiy sheriklikni rivojlantirish, shu jumladan, bugungi davra suhbat kabi platformalar orqali muloqotni chuqurlashtirish orqali davlat tomonidan dori vositalarining bioekvivalentligini baholash va aniqlash samaradorligini oshirish bo’yicha qo’shimcha fikrəmulohazalar olib borilmoqda. Shuningdek, dori vositalarini retseptlash, bu boradagi davlat xarialarining shaffofligini ta’minalash farmatsevtika sanoati va umuman sog’liqni saqlashni takomillashtirishda muhim ahamiyat kasb etadi”.

Shuningdek, “Taraqqiyot strategiyasi” markazi ijrochi direktori E.To’lyakov shunday ta’kidladiki: “O’zbekiston sog’liqni saqlash tizimida xususiy sektorning faol ishtiroki O’zbekiston Respublikasi sog’liqni saqlash tizimida belgilangan O’zbekiston – 2030 strategiyasi maqsadlariga erishishning asosiy elementidir”. Tibbiyot muassasalarini modernizatsiya qilish, ilg’or texnologiyalarni joriy etish va tibbiy xizmatlar sifatini oshirish uchun xususiy sarmoya va innovatsiyalar zarur, bu esa pirovardida O’zbekistonda aholi salomatligini yaxshilash va umr ko’rish davomiyligini oshirishga xizmat qiladi (13-maqсад). Jahon amaliyoti shuni ko’rsatadiki, 3 xususiy sektor ishtirokisiz bu borada sezilarli muvaffaqiyatlarga erishib bo’lmaydi. Bu borada “O’zbekiston – 2030” strategiyasida barcha sohalarda nodavlat sektor ulushini 85 foizga (56- maqsad) va tibbiyot muassasalarini raqamlashtirishni 100 foizga (21-maqсад) yetkazish kabi vazifalar belgilangan.”

Matbuot masalasida aloqa uchun:

Surayyo Turakulova +998 90 900 49 40

surayyo.t@eurouz.com



Yevropa va O’zbekiston iqtisodiy hamkorlik assosiasiysi (EUROUZ), xalqaro assosiasiya va O’zbekistondagi Yevropa savdo palatasi bo’lib, o’z a’zolarini maqsadli bozorni o’rganish, kuchli bizni tarmoqlarini yaratish, har ikki tomon bilan yaxshi muloqotni ta’minalash va har tomonlama qo’llab-kuvvatlash uchun faoliyat olib boradi. EUROUZ Bryusseldagi shtab-kvartirasi va Toshkentdagи ofisi bilan tan olingan Yevropa nodavlat va notijorat assosiasiya bo’lib, to’liq ravishda assosiasiya a’zolari tomonidan moliyalashtiriladi. Aloqa uchun: info@eurouz.com

ПРЕСС РЕЛИЗ

Круглый стол комитета EUROUZ по здравоохранению и наукам о жизни: Сотрудничество частного и государственного сектора в развитии фармацевтического сектора Узбекистана и участие европейских компаний

Комитет EUROUZ по здравоохранению и наукам о жизни совместно с ведущими государственными организациями в сфере здравоохранения и фармацевтического сектора, представителями аналитических центров, обеих палат парламента Узбекистана, дипломатическим корпусом ЕС и более чем 20 европейскими компаниями провел международный круглый стол на тему развития сектора здравоохранения и фармацевтики, с фокусом на углубление сотрудничества частного и государственного сектора в развитии указанных сфер в Узбекистане и роли европейских компаний в данном процессе.

Целью мероприятия было обсуждение текущего состояния фармацевтической отрасли Узбекистана, идентификация возможностей для углубления сотрудничества между Узбекистаном и Европейским Союзом, а также определение основных барьеров на пути этого сотрудничества. В рамках ти для внедрения передовых европейских технологий в узбекский рынок, а также обменялись мнениями по наиболее актуальным темам, где необходимо усилить взаимодействие и сотрудничество.

Особое внимание было уделено созданию благоприятных условий для инвестиций и партнерства между узбекскими и европейскими фармацевтическими компаниями. Ряд компаний членов EUROUZ предложили ряд инициатив по улучшению нормативно-правовой базы, что облегчит доступ европейских компаний на местный рынок и ускорит процесс присутствия качественных европейских лекарственных средств в Узбекистане.

Круглый стол комитета EUROUZ по здравоохранению и естественным наукам, организованный во второй раз с декабря 2023 года, стал новой, уникальной платформой для диалога и обмена мнениями между представителями частного сектора и государственных организаций, что, безусловно, способствует укреплению международного сотрудничества и поддержке устойчивого развития фармацевтического сектора в Узбекистане.

Сегодняшний круглый стол был впервые организован в сотрудничестве с ведущими аналитическими центрами Узбекистана - Центром Стратегии Развития Узбекистана и Центром Прогрессивных Реформ (CPR), что позволило трансформировать работу комитета в единую и уникальную платформу для обширного, но целенаправленного диалога всех участников сектора: от глобальных производителей лекарственных средств, до национальных регуляторов, представителей исполнительной и законодательной власти, а также провести работу по определению текущих возможностей и барьеров для углубления сотрудничества, и начать разработку конкретных рекомендаций и механизмов для преодоления данных барьеров.

Председатель Комитета EUROUZ по здравоохранению и наукам о жизни З.Вахидов, управляющий партнер юридической компании «Vakhidov & Partners» комментируя мероприятие отметил, что "комитет EUROUZ по здравоохранению и наукам о жизни уже зарекомендовал себя как надежная

и эффективная платформа для обмена знаниями, опытом и мнениями между государственными и общественными организациями Узбекистана с одной стороны и европейскими компаниями и экспертным сообществом с другой стороны во имя развития системы здравоохранения и фармацевтики Узбекистана".

М.Асланов, директор Центра Прогрессивных Реформ (CPR), подчеркнул следующее: "На фоне имевших место случаев отравлений и смертей лекарствами в Узбекистане, в обществе усиливается запрос на скорейшее решение вопросов обеспечения безопасности лекарственных средств. Развитие государственно-частного партнерства в том числе через углубление диалога через такие платформы, как сегодняшний круглый стол, ведут к получению дополнительной обратной связи для улучшения эффективности оценки и определения биоэквивалентности лекарств со стороны государства, внедрение высоких этических норм при назначении лекарств, обеспечение прозрачности госзакупок в этой сфере, имеют решающее значение для совершенствования фармацевтической отрасли и сферы здравоохранения, в целом."

Э.Туляков, директор Центра Стратегии Развития Узбекистана также прокомментировал мероприятие: "Активное участие частного сектора в системе здравоохранения Узбекистана является ключевым элементом для достижения стратегических целей, определенных в рамках Стратегии «Узбекистан-2030». Частные инвестиции и инновации необходимы для модернизации медицинских учреждений, внедрения передовых технологий и повышения качества медицинских услуг, что в конечном итоге способствует улучшению здоровья и повышению продолжительности жизни населения в Узбекистане (цель №13). Мировая практика показывает, что без участия частного сектора невозможно добиться значительных успехов в данной сфере. В связи с чем в Стратегии «Узбекистан-2030» предусматриваются такие задачи как доведение доли негосударственного сектора во всех сферах до 85 процентов (цель №56) и цифровизация медицинских учреждений до 100 процентов (цель №21)."

Контакт для прессы: Сурайё Туракулова

surayyo.t@eurouz.com

+998909004940



Европейско-Узбекская Ассоциация по Экономическому Сотрудничеству (EUROUZ), является международной бизнес-ассоциацией и европейской торговой палатой в Узбекистане, оказывающей всестороннюю поддержку своим членам для определения их целевого рынка, установления прочных деловых связей и обеспечения диалога между государственными и частными заинтересованными сторонами. EUROUZ является признанной европейской, некоммерческой ассоциацией, полностью финансируемой членскими взносами, со штаб квартирой в Брюсселе и официально зарегистрированным филиалом в Ташкенте. Контактная информация: info@eurouz.com